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حضرت امام حسین)ع(: 

كسى كه با نيرنگ و معصيت خدا، در پى به دست آوردن 
چيزى رود، كمتر به آنچه اميد دارد مى رسد و زودتر به آنچه 

مى ترسد، دچار مى شود. فرهنگ و هنر
سه شنبه 26 فروردین 14۰4
وطن امروز    شماره 4292

والله تا حالا نترسیده ام
اگ��ر من ی��ک  وقتی 
دی��دم ک��ه مصلحت 
می کند  اقتضا  اسلام 
که ی��ک حرفی بزنم، 
می زنم و دنبالش راه 
می افتم و از هیچ چیز 
نمی ترسم بحمدالله تعالی. والله تا حالا نترسیده ام. آن  
روز هم که مرا ]به زندان[ می بردند، آنها می ترسیدند؛ 

من آنها را تسلیت می دادم که نترسید!
سیدروح الله موسوی خمینی/ صحیفه امام

سخنرانی در مسجد اعظم قم - 26 فروردین 
1343
جلد 1، صفحه 293

***
چنین كنند بزرگان

یک��ی از مریدان ع��ارف بالله مرحوم آقاش��یخ 
محمدحسین زاهد - قدس سره - که قریب به ۵ هزار 
نفر را در تهران با رفتار و گفتار خود تربیت کرده بود 
و سوزوگداز مناجات سحرش شوری وصف ناشدنی 
برپا می ک��رد، می گوید: آقا مادر پیری داش��ت که 
ایش��ان مراقبت از او را بر عهده گرفته بود. ضعف و 
ناتوانی این مادر به حدی بود که نمی توانست برای 
قضای حاجت به دستشویی برود، لذا آقا برای قضای 
حاج��ت مادرش، لگنی را قرار می داد و وقتی مادر، 
چند ضربه به این لگن می زد، آقا متوجه می شد که 

وقت برداشتن لگن است.
روزی ب��ه در منزل آقا رفتم، هر چه در زدم، آقا 
در را باز نکرد، خیلی طول کشید تا آقا بیاید، وقتی 
آقا در را باز کرد، دیدم لباس شان خیس شده! سوال 
کردم چرا لباس تان خیس است؟ فرمودند: موقعی که 
مادرم به لگن  زده بود، من متوجه نشدم و کمی دیر 
رفتم،  همین که نزد مادر رفتم، از عصبانیت لگدی 

به لگن زد و لباس من نجس شد.
عرض کردم: وقتی لباس تان نجس شد، مادرتان 
چیزی نگفت؟! آقا فرمود: چرا؛ وقتی مادرم دید که 
لباسم را نجس کرده است، گفت: ننه! حسین! نجست 
کردم؟! جواب دادم: مادر چیزی نشده. این  همه من 
شما را در کودکی نجس کردم، شما چیزی نگفتید، 

حالا هم چیزی نشده و عیبی ندارد.
جعفر صالحان/ سلوك با همسر
نشر تراث
صفحه 39

***
درخواست حاج اسماعیل دولابی 

از شهید ابراهیم هادی
ب��ا ابراهیم داخل یک خانه رفتیم. چندبار یا الله 
گفت. وارد اتاق ش��دیم. چند نفری نشسته بودند. 
پیرمردی با عبای مشکی و کلاهی کوچک بر سر، 

بالای مجلس بود.
به همراه ابراهیم س��لام کردیم و در گوشه اتاق 
نشس��تیم. صحبت حاج آقا با یکی از جوان ها تمام 
شد. ایشان رو کرد به ما و با چهره ای خندان گفت: 

آقا ابراهیم! راه گم کردی، چه عجب این طرف ها؟
ابراهیم سر به زیر نشسته بود. با ادب گفت: شرمنده 

حاج آقا، وقت نمی کنیم خدمت برسیم.
همین طور که صحبت می کردند فهمیدم ایشان، 
ابراهیم را خوب می شناسد. حاج آقا کمی با دیگران 
صحبت کرد. وقتی اتاق خالی شد رو کرد به ابراهیم 
و با لحنی متواضعانه گفت: آقا ابراهیم! ما را یه کم 

نصیحت کن!
ابراهیم از خجالت سرخ شده بود. سرش را بلند 
کرد و گفت: حاج آقا! تو رو خدا ما را شرمنده نکنید. 
خواهش می کنم این طوری حرف نزنید. بعد گفت: ما 
آمده بودیم شما را زیارت کنیم. ان شاءالله در جلسه 
هفتگی خدمت می رسیم. بعد بلند شدیم، خداحافظی 

کردیم و بیرون رفتیم.
بین راه گفتم: ابرام جون! تو هم به این بابا یک کم 

نصیحت می کردی دیگه، سرخ و زرد شدن نداره!
با عصبانیت پرید توی حرفم و گفت: چی می گی 
امیرجون، تو اصلا این آقا را ش��ناختی؟! گفتم: نه، 

راستی کی بود؟!
ج��واب داد: این آقا یکی از اولیای خداس��ت اما 
خیلی ها نمی دانند. ایش��ون حاج  میرزااس��ماعیل 

دولابی بودند.
سال ها گذشت تا مردم حاج آقا دولابی را شناختند. 
تازه با خواندن کتاب »طوبای محبت« فهمیدم که 

جمله ایشان به ابراهیم چه حرف بزرگی بوده.
امیر منجر/ سلام بر ابراهیم
انتشارات گروه فرهنگی شهید ابراهیم هادی
صفحات 12۵ و 126

***
مشهور اما تنها

این گفته هملت که »دیگر تنها هستم«، نقل حال 
من بود. آن  روز بعدازظهر خیابان ها را گز می کردم و 
به تماشای مغازه ها ایستادم و بیخودی سر چهارسوی 
خیابان ها توقف می کردم. اکنون چه بر سرم می آید؟ 
اینجا در اوج کار هنری ام بودم؛ سرتا پا آراسته ولی 
جایی نداشتم بروم. آدم با اشخاص چگونه می تواند 
آشنا شود؟ منظورم اشخاص دلچسب است. همه 
مرا می شناختند ولی من هیچ کس را نمی شناختم. 
خرده خرده درونگرا می شدم و سخت به حال خودم 
افس��وس می خوردم و افسون افسردگی و ملال به 
جانم چنگ می انداخت و آزارم می داد. به یاد یکی 
از بازیگ��ران موفق کمدی کی س��تون می افتم که 
یک بار گفت: »بالاخره رس��یدیم چارلی! این  همه 
تلاش برای چیست؟« و من جواب دادم: »به کجا 

رسیدیم مگر؟«
چارلی چاپلین / سرگذشت من
جمشید نوایی
انتشارات سهروردی
صفحه 229

گردآورنده:تقی دژاكام

به عبارت دیگران

تا ب��ه ح��ال موفق ترین فیلم 
س��ینمای ای��ران در اک��ران 
خارجی، نه از میان فیلم های 
جش��نواره ای بوده که مدعی 
پخش کنن��ده بین الملل��ی و 
امتیازاتی از این دست بوده اند 
و نه فیلم هایی که ایرانیان مقیم خارج از کش��ور ساخته اند. 
موفق ترین پروژه تجاری سینمای ایران در سطح بین الملل 
تا به حال س��ری اول انیمیشن »پس��ر دلفینی« بوده که با 
س��رمایه گذاری مشترک روس ها و طرف ایرانی ساخته شد 
و پس از اکران در 3۰ کش��ور دنیا، س��ر از پلتفرم هایی مثل 
نتفلیک��س، آمازون و اپل تی وی هم درآورد. بخش��ی از این 
موفقیت مرهون کیفیت کار اس��ت که ب��ا توجه به آن باید 
پیشرفت های انیمیشن ایران را تحسین کرد و بخش دیگر 
آن به تهیه کننده کار و تلاش او برای توزیع مناس��ب اثرش 
برمی گردد. او حالا سری دوم این انیمیشن سینمایی را تولید 
کرده که در جش��نواره فجر سال گذشته هم شرکت داشت 
و برنده جایزه پویانمایی ش��د و به عنوان یکی از آثار اکران 
نوروزی، از 8 اسفندماه روی پرده رفت. محمدامین همدانی 
متولد 1366 اس��ت و بیش از 1۵س��ال سابقه کار در فضای 
انیمیشن دارد. او در سال 9۰ خانه پویانمایی انقلاب اسلامی را 
تاسیس کرد و از همان زمان تا به حال مدیرعامل این موسسه 
بوده و علاوه بر آن در طول دوره مسؤولیتش در سازمان اوج، 
در تولید انیمیشن های سینمایی و سریالی فراوانی از جمله 
»بازگشت«، »در بوش��هر«، »دره زنجفیل«، »همسایه ها«، 
»س��ربازان بین الملل )آتو(«، »درنگ«، »نوروز آن سال ها«، 
»تاریخ جنگ«، »چاخان تی وی«، »دربست« و »عموسام« 
نقش داشته است. با محمدامین همدانی گفت وگویی انجام 
داده ایم که در آن درباره جزئیات تولید انیمیش��ن در ایران، 
پخش بین المللی آن و خصوصیات بازار جهانی، هزینه های 
تولید انیمیشن در کش��ورمان و سایر کشورها و مزیت ها و 
ضعف های این صنعت در ایران نکات مهمی را بیان می کند. 
در بخش دیگری از این گفت وگو به حضور شروین حاجی پور 
به عنوان خواننده این فیلم و حواشی به وجود آمده در این 
باره پرداخته شده که برای نخستین بار با این صراحت بیان 
شده اند و تهیه کننده پسر دلفینی به این بهانه قدری هم درباره 

محتوای غیرمستقیم اثرش صحبت کرد.
***

 اوایل ش�روع كار انیمیشن در ایران، به نظر می رسید این 
صنعت پرخرجی اس�ت كه صرفاً با حمایت برخی نهادهای 
حاكمیتی كه ضرورت برگش�ت س�رمایه را نداشتند، قابل 
پیشروی اس�ت. اما پس از موفقیت »پسر دلفینی«، به نظر 
می رسد یک الگوی جدید ایجاد شده كه فروش خارجی آثار 
را به افق تولیدكنندگان اضافه كرده و این امر توانسته بازگشت 
سرمایه را جدی كند. حالا با توجه به این الگو، انیمیشن ایران 
ممکن است از تمام انواع دیگر فیلمسازی هم سودآورتر به نظر 
برسد. در حال حاضر، وقتی شما پروژه ای را شروع می كنید، 
برای بازگش�ت سرمایه بیش�تر روی فروش داخلی حساب 

می كنید یا خارجی؟
به طور کل انیمیش��ن س��ینمایی با فروش داخلی حتماً 
شکست می خورد و باید حتماً نگاه بین المللی داشته باشد تا 
بتواند موفق باشد. در حال حاضر، انیمیشنی که بخواهد در سطح 
جهانی توزیع شود، تولیدش به همراه یک سری آماده سازی ها 
و بازاریاب��ی و تبلیغات در حوزه بین الملل، چیزی حدود یک 
میلی��ون دلار هزینه می ب��رد؛ از تولید تا دوبله های خارجی و 
هزینه ه��ای تبلیغات و بازاریابی. چرا ما به دلار این موضوع را 
مطرح می کنیم؟ یکی اینکه بخشی از هزینه ها دلاری است و  
دوم اینکه متخصصان انیمیشن همیشه در یک فضای فرار مغزها 
و کار با سفارشات خارج از کشور دست و پنجه نرم می کنند. 
در نتیجه، بازارش همیشه با دلار متغیر است. در عین حال، 
وقتی ابزاری وجود دارد که می تواند اقتصاد فرهنگ را به چرخه 
درآورد و ارزآوری کند، آن هزینه ها را هم به راحتی بازمی گرداند.

 تولید انیمیشن در خارج از كشور چقدر هزینه دارد؟
یک انیمیش��ن که مثلاً در دیزنی تولید می شود، بالغ بر 
صد و خورده ای میلیون دلار هزینه دارد اما این فقط هزینه 
تولید ویدئو است و آنها معمولاً به همان اندازه هزینه توزیع 
هم می کنند. یعنی می شود چیزی حدود 3۰۰ میلیون دلار.

 انیمیش�نی كه 1۰۰ میلی�ون دلار هزین�ه دارد، كیفیتش 
متفاوت نیست؟

بله! تفاوت کیفی هم وجود دارد.
 اگر همان انیمیشن 1۰۰ میلیون دلاری دیزنی یا پیکسار در 
ایران تولید ش�ود، با توجه به تفاوت نرخ ارز، برای ما چقدر 

هزینه می برد؟
حدود 1۰ میلیون دلار.

 غیر از »پس�ر دلفینی«، موارد زیادی را س�راغ نداریم 
كه خارجی ها روی انیمیشنی ایرانی سرمایه گذاری كرده 
باشند. این مسیر كه حالا تلاشی هم درباره آن شده، چطور 

هموارتر می شود؟
ببینید! ما نخستین مجوز 
س��رمایه گذاری خارجی 
در حوزه فرهنگ را 
در تاریخ جمهوری 
اسلامی داریم که 
اقتص��اد  وزارت 
ک��رده  ص��ادر 

اس��ت. وزارت اقتصاد به طور معمول صنایع خلاق را جدی 
نمی گیرد، چون ترنوبل مالی ش��ان به نسبت صنایع سنگین 
زیاد نیست. اما ما هم از وزارت اقتصاد چنین مجوزی را برای 
نخس��تین بار در کشور گرفتیم و هم در سال 14۰۰ در کنار 
صنایع سنگین، تندیس صادرکننده نمونه را از رئیس جمهور 

فقید دریافت کردیم که از طرف وزارت صمت معرفی شد.
می خواهم بگویم این قبیل فعالیت ها در حال باز کردن جای 
خود هستند و اقداماتی را انجام می دهند که شاید بقیه سینمای 
ایران اصلاً به سمت آن نروند یا رفتن به سمت آن برای شان 
دشوار باش��د. در حال حاضر، ما با »پسر دلفینی« همکاری 
موفقی با روس��یه رقم زده ایم، چه در زمینه سرمایه گذاری و 

چه در اکران.
 اما به رغم تلاش هایی كه برخی همکاران شما انجام داده اند، 
تاكنون ورود موفقی به بازار چین نداشته ایم؛ بازاری كه حتماً 
می دانید خود هالیوود هم به شدت به آن توجه داشته و اهمیت 

دارد. دلیل این عدم توفیق را شما چه می دانید؟
ببینید، سینمای چین بازاری است که ورود به آن مطلقاً 
نشدنی است. اینکه عرض می کنم، نتیجه تجربه ای چند ساله 
است که دلایلش متعدد است اما به هر حال من در حوزه چین 
تلاش های زیادی کرده ام و تجربیاتم را بیان می کنم. چین به 
این دلیل که در حال تبدیل شدن به اقتصاد اول دنیا است و 
هر چیزی را که می خواهد تولید می کند و به صورت بومی یک 
بازار بیش از یک میلیاردی در دسترس دارد، شرایط ویژه ای 
دارد. به همین دلیل تیراژها در چین به ش��دت بالا می رود و 
هزینه های تمام شده به شدت پایین می آید، به گونه ای که هیچ 
کشور دیگری نمی تواند با آن رقابت کند. این می شود تعریف 
اقتصاد چین. درباره س��ینما هم همین وضعیت وجود دارد. 
وقتی درباره چین صحبت می کنیم، درباره بیش از 6۰ هزار 
سالن سینما صحبت می کنیم که رقمی معادل تمام سینماهای 
آمریکا و اروپا را شامل می شود. همین موضوع باعث می شود 
یک دفعه پرفروش ترین انیمیشن تاریخ را رقم بزنند، به این 
دلیل که بازار اصلی اش را خودش��ان دارند و حتی بدون نیاز 
به بازار بین المللی به چنین ارقامی می رسند. سینمای چین 
بخوبی می داند که نباید این بازار را در اختیار خارجی ها قرار 
دهد و این بازار برای ما هم قفل است. من این پیام را به تمام 
دوستانی که تلاش می کنند به بازار چین دسترسی پیدا کنند، 
می دهم که بازار آنها تنها در حوزه هایی مانند تلویزیون های شان 

قابل دسترسی است.
 چه بازارهایی برای ما قابل دسترس تر به نظر می رسد؟

هر جایی که ما بتوانیم پایگاه بزنیم و استانداردهای لازم را 
رعایت کنیم و پروسه بومی سازی توزیع را شکل دهیم تا به 
جذب اسپانسر و ارائه درست محصول و تبلیغات و افتتاحیه 
درس��ت و دوبله بس��یار خوب و خواننده مطرح آن منطقه 
برسیم. همه اینها یک سری هزینه هایی دارد که در مجموع 
مع��ادل هزینه تولید در همانجا خواهد بود اما این می تواند 
باعث شود آن محصول به عنوان محصول بومی در آنجا تبدیل 
به یک بمب شود. این بمب سازی در آن منطقه می تواند به 
کاری تبدیل شود که بعضاً از خود تولیدش امنیتش بالاتر 
باشد. حالا این موضوع شما در هر جایی که پتانسیلش بالا 

باشد و بتوانید به درستی اجرا کنید، می تواند جواب بدهد.
 شما در كدام مناطق چنین كاری انجام داده اید؟

 CIS ًکاری که ما انجام می دهیم، در 3 منطقه که اصطلاحا
خوانده می شود، متمرکز شده است. یعنی منطقه آسیای میانه و 

روسیه، منطقه ترکیه و منطقه منا یا همین 
کشورهای عربی. در این مناطق، 

ما به دلیل داشتن شعبه و 
دفتر مستقر فعال، 

ای��ن پروس��ه 
بومی س��ازی 
به ش��کل  را 

بسیار حرفه ای 
و ج��دی پیش 
در  می بری��م. 
این  در  نتیجه، 
مناطق ما همواره 

امیدواری���م کارمان 
تبدیل به یک برند 

موفق شود.

 به لحاظ محتوایی هم تولید برای این كشورها با كشورهای 
دیگر فرقی می كند؟

ببینید! »پس��ر دلفینی 1« را به عنوان یک مثال در نظر 
بگیریم. شخصیت ها شبیه شخصیت های جنوب ایران بودند، 
کاراکترهای زن حجاب دارند و پوشش های ش��ان لباس های 
محلی خلیج فارس  و جنوب ایران است اما آنقدر این پروسه 
بومی س��ازی در روس��یه درس��ت اتفاق افتاد که ما وقتی در 
مصاحبه های مان از بچه های روس می پرسیم این چه فیلمی 
بود که دیدید؟ می گفتند این یک انیمیش��ن روس اس��ت و 
نمی دانستند مال جای دیگری بوده. انیمیشن این قابلیت را 
دارد که در هر جای دنیا ش��ما اگر آن را خوب  ارائه بدهید، 
حتی اگر مطابق با فرهنگ خودتان باش��د، ولی ارائه درست 
باش��د، مخاطب کودک آنجا می تواند فکر کند این کار برای 
خودش ساخته شده تا راحت با آن ارتباط بگیرد. البته اینکه 
انیمیش��ن های اگزوتیک یعنی انیمیشن هایی خاص و قابل 
کش��ف برای فرهنگ های مختلف تولید شوند، الان در دنیا 
خیلی مرسوم شده. یعنی شما انیمیشن های مختلف جدید 
دیزنی را اگر نگاه کنید با فرهنگ های مختلف ارائه می شود. 
انکانتو )افسون( برای کلمبیاست، لوکا برای ایتالیاست، کوکو 
برای مکزیک است و اینها فرهنگ های مختلف را در خلالش 

معرفی می کنند و برای دنیا این قابل کشف و جذاب است.
 در حال حاضر جایگاه انیمیشن ایرانی بین سایر كشورهای 

دنیا كجاست؟
الان انیمیشن ما از کیفیت انیمیشن های ترک و عربی بالاتر 
است. روسیه در این زمینه حرفی برای گفتن دارد ولی اینطور 
نیست که بتوانیم بگوییم حتما از ما بالاتر است. وقتی به جاهای 
دیگر دنیا می رویم، در کره جنوبی هم با اینکه فیلم ما اکران 
خوبی داشت اما رقابت خیلی سخت بود. انیمیشن های کره ای 
حمایت های خیلی خوب دولتی دارند و در نتیجه پیشرفت کره 
در انیمیشن خیلی زیاد شده. یا مثلاً در اروپا هم همینطور. در 
اروپا رقیب زیاد است و کارهای خاورمیانه ای شاید با حس و 
فرهنگ آنجا همخوان نباشد. با توجه به اینکه کیفیت رقبا هم 

کیفیت خوبی هست، کار کمی سخت است.
 اكران سری اول پسر دلفینی احتمالا كار را برای بازاریابی 

سری دوم آن راحت تر نمی كند؟
دقیقا همین طور اس��ت. »پسر دلفینی 1« در بیش از 3۰ 
کش��ور دنیا اکران واقعی شده اس��ت، یعنی اکران گیشه نه 
اکران دعوتی. این فیلم به 16 زبان دوبله ش��ده و از ش��رق تا 
تا غرب دنیا پخش شده؛ از کره جنوبی تا روسیه و عربستان 
و از اروپا تا آفریقای جنوبی و برزیل. در آمریکای شمالی هم 
با یک پخش کننده بس��یار بزرگ به اس��م لاینزگیت فیلمز 
)Lionsgate Films( ک��ه یکی از ابرکمپانی های تولید و 
پخش فیلم سینمایی اس��ت، پخش شده و در پلتفرم هایی 
رفته که برای خیلی ها شاید ایجاد حسرت بکند. مثلا پلتفرم 
نتفلیکس، اپل تی وی و آمازون. در نتیجه راه برای اکران سری 

دوم آن تا حدود زیادی هموار است.
 از وضعیت اكران فیلم تان در ایران راضی بودید؟ آیا اساسا 

نوروز فصل مناسبی برای اكران انیمیشن هست؟
نه! راضی نبودیم. خصوصاً اینکه نوروز امسال مان نوروزی بود 
که همراه شده بود با ماه مبارک رمضان و این در واقع شروع 
خوبی نبود به این خاطر که الان کم کم شرایط فروش در حال 
بهتر شدن است اما اکران 2 هفته اول خیلی مهم است و به 
آن 2 هفته طلایی می گویند. هر فیلم باید در آن 2 هفته ای 
برایش استقبال خیلی خوبی اتفاق بیفتد تا اینکه ادامه اکران 
بتواند با روند خوبی جلو برود. ما در نوروز و ش��ب های قدر و 
تعطیلات عید برندینگ مان را انجام دادیم اما نتیجه مناسب 
را نگرفتیم. الان دیگر کمی سخت است که دوباره این برند را 
بتوانیم برای مخاطب بیاوریم بالا. »پسر دلفینی2« حالا دیگر 
برای مخاطب یک برند شنیده شده است که جدید نیست. 
دیگر بمب نمی توانیم منفجر کنیم. در نتیجه ما  آن انفجار 
خبری 2 هفته اول را از دست دادیم و هر چقدر هم که حالا 
ادعای این را داشته باشیم که فیلم خوبی است و در موج دوم 
مخاطب را خواهد آورد و دهان به دهان توصیه خواهد شد اما 
باز هم آن برندینگ اولیه خیلی می توانست موثرتر باشد که ما 
آن را در ایران دیگر نداریم و داریم نزدیک می شویم به اکران 
روسیه این فیلم که از هشتم مه  آغاز می شود و تدارکاتی آنجا 
دیدیم که فکر می کنیم از قسمت اول خیلی بهتر بتواند بفروشد.
 با اینکه یک انیمیش�ن كودك با ای�ن محتوای ملی بعید 
اس�ت حاشیه سازی كند، اكران فیلم ش�ما در داخل كشور 
همان ابتدای كار با یک س�ری حواشی همراه شد. 
یک سری حواشی كه مربوط به خواننده فیلم، 
یعنی شروین حاجی پور می شد. اساساً چرا 
چنین انتخابی كردید و آیا از ابتدا حواشی 

بعدی را حدس نمی زدید؟
ش��رکت س��ازنده فیلم »پس��ر 
دلفینی« و پیام تاریخی، سیاسی 
و فلسفی فیلم که از آن صحبت 
می ش��ود، از ابت��دا برای همه 
مشخص بود و این فیلمی بود 
که می توانست برای کشور 
به عنوان ش��اخص قرار 
بگیرد و در واقع کشور 
ما به چنین فیلم هایی 
احتیاج دارد تا بتواند 
خ��ود  پیام ه��ای 
را ب��ه دنی��ا منتقل 
کن��د و مفاهیم مهم و 
پیچیده ای که برای نظام وجود 
دارد را با زبان دیگری به مردم خود و نسل آینده 
انتقال بدهد. این فیلم، علاوه بر اینکه اقتصاد 
فرهنگ را فعال کرده و ارزآوری داش��ته و 
دانش بنیان است، پیام را توانسته در قالب 
جدیدی ارائه دهد. ما آمدیم این فرهنگ 
بومی خلیج  فارس  و این قهرمان ملی 
را با تعریف های جدیدی ارائه دادیم 
و تحلیل های��ی که درباره این فیلم 
می شود، تحلیل های بسیار عمیقی 

می تواند باش��د و در آن درباره مقاومت صحبت کردیم، درباره 
اتهاماتی که به قهرمان های ملی ما  زده می شود که شما دارید 
کاسبی می کنید از قهرمانی، حرف  زده می شود. اینها پیام های 
بسیار سختی هستند و برای کشور بسیار مهم اند. »پسر دلفینی 
2« یک پیام بس��یار پیچیده حاکمیت��ی را منتقل می کند و 
درسی را به نسل آینده می دهد که می گوید قهرمان های شما 
اگر فراموش شوند، عده ای می آیند و از روی حسادت های خود 
مردم را متقاعد می کنند که دوره قهرمان بازی تمام شده است. 
دستور مستقیم مقام معظم رهبری بر این است که شما فیلم 
بسازید برای طیف خاکستری. این را مستقیماً به فیلمسازان ابلاغ 
کردند. ما با این مأموریت و با این دغدغه مندی به شکل کاملًا 
خصوصی آمدیم یک چنین پیامی را با چنین دغدغه ای پیش 
بردیم. یکی از مهم ترین راهکارهایی که به نظر ما رسید این بود 
که برای اینکه طیف خاکستری را جذب کنیم و نوجوانانی که 
امروز تحت تأثیر بمباران فرهنگی هستند را بتوانیم بیاوریم و 
حرف ما را بشنوند، سراغ خواننده ای رفتیم که 2 تا از ترک های 
فیلم را بخواند؛ خواننده ای که برای مخاطب نوجوان جذابیت 
داش��ته باش��د و نس��ل جدیدی که با مفاهیم ما و با رسانه ما 
بیگانه اند را بتوانیم بیاوریم تا کار ما را ببینند. خواننده ای که در 
حکم عفوش اگر نگاه کنید، در انتهای حکم دقیقاً تولید چنین 
مفاهیمی به ایشان توصیه شده است. پس ما یک کاری انجام 
دادیم که به نظر خودمان کاملاً هوشمندانه بود. یک سناریویی 
طراحی کردیم که بتواند در کشور کار کند و از روی دوش نظام 
باری بردارد. ولی جالب است به شما بگویم ما توسط عده ای که 
خودشان هنری ندارند و تنها هنرشان این است که با انگ زدن 
روی موج ها سوار شوند و خود را معروف کنند و شاید شهوت 
شهرت داشته باشند، در همان ابتدا مورد تخریب قرار گرفتیم 
که انگار ما رفتیم آبی را در آسیاب دشمن ریختیم یا یک پیام 
سیاس��ی می دهیم یا ترویج می کنیم که مناس��ب نیست. در 
حالی که اینها متوجه نشده اند این زمین بازی خودمان است و 
هدفی که داریم جذب کسانی است که در شرایط دیگر، مطلقاً 
به آنها دسترس��ی نداریم. یک چنین مأموریت پیچیده ای با 
چنین ریسک بالایی و یک چنین کار سختی را تلاش کردیم 
انجام دهیم، منتها یک دفعه متوجه شدیم عده ای دارند گل به 
خودی می زنند. در زمان های طلایی معرفی یک محصول، وقتی 
که ش��ایعه ای اعلام می شود و تخریبی انجام می گیرد، تا شما 
بخواهید به آن پاسخ دهید و به تریبون ها دسترسی پیدا کنید، 
زمان طلایی تان را از دست داده اید و آن مخاطبی که فیلم را 
ندیده، نمی تواند قضاوت کند که کارکرد این فیلم چیست. در 
نتیجه، می بینیم که در بسیاری از خبرگزاری های دغدغه مند، 
خبرهایی منتشر می شود که انگار ما یک فیلم معاند ساخته ایم و 
این می تواند بدترین خنجری باشد که برای کسی که قرار است 
در این زمین بجنگد، از پشت به او  زده شود. به نظر من، چنین 
تخریب هایی هرگز بخشیده نمی شود و هرگز جبران نخواهد 
شد، چون یک سرمایه عظیم پای این فیلم رفته تا به این نقطه 
برسیم. چند سال زمان گذاشته شده تا خانواده ها بیایند این فیلم 
را ببینند و خودشان قضاوت کنند و پیام را ببینند. بعد از این، ما 
باید به اکران های خارجی مان برویم و حتی اگر آن طیف افراد 
بیایند و اظهار پشیمانی کنند و بخواهند جبران کنند، دیگر دیر 
است و قابل جبران هم نیست. صحنه های درگیری ما در حوزه 
جنگ نرم متأسفانه بیشتر شده و باید با جدیتی که داشتیم 
با روبه رو بجنگیم اما گاهی از پشت سر هم باید مراقب باشیم 
که آسیب های جدی و زهرآگینی نخوریم، اگرنه این آسیب ها 
به گونه ای ما را از پا درخواهد آورد که دشمن نمی تواند چنین 

قضایایی را رقم بزند.
آیا كسی با محتوای این ترانه هم مشکل داشت یا همه حرف ها 

سر شخص خواننده اش بود؟
جالب این است که اگر موسیقی را بشنوید، جدا از اینکه 
کاملاً روی انیمیشن نشسته، به مفاهیم هم اگر توجه کنید، 
یک مناجات و نیایش را می بینید. اما متأسفم از کسانی که 
مهری بر قلب شان خورده و نمی توانند واقعیت را ببینند و درک 
کنند که برنده این بازی کدام سمت است. اگر این موسیقی را 

جداگانه هم بشنوید، متوجه این نیایش خواهید شد.
نکته دیگری که باید بگویم این است که موسیقی روی 
سکانس��ی اتفاق می افتد که کارکرد خاصی دارد. در »پسر 
دلفینی 1«، ش��خصیت اصلی در جست وجوی دستیابی به 
مادرش بود و در سری دوم، علاوه بر مفهومی که درباره اش 
صحبت کردم و زمزمه هایی که می گوید اینها با قهرمان بازی 
دارند کاسبی می کنند، موضوع این است که پسرک به پدرش 
می رس��د. پدر یکی از مهم ترین اهدافی است که رسانه های 
غربی به آن حمله می کنند، چون می خواهند بنیان خانواده 
را از بین ببرند. در س��ری دوم، ما هم به پدر می رسیم و هم 
پسر که نگهبان خلیج  فارس  است، متوجه می شود مادرش 
که از شهدای خلیج فارس  است و پاک کننده آب های خلیج 
 فارس  است، به وضوح زنده است و در لحظه حساس می آید 
و کمک می کند. همه اینها در لایه هایی ارائه شده که مخاطب 
موضع نگیرد و دافعه ای برایش نداشته باشد. یعنی ما در سری 
اول جای��گاه مادر را 
مشخص کردیم و در 
سری دوم به همراه 
پدر متوجه می شویم 
در واقع مادری که 
در  ش��هید ش��ده، 
آب های خلیج  فارس  
زنده اس��ت و از آنجا 

محافظت می کند.

میلاد جلیل زاده
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پیام فیلم مان ملی بود


